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Vážení čitatelia,
viem, že niekedy môžete mať oprá-
vnený dôvod, aby ste z nás, kňazov, 
boli pohoršení. Viem, že nie vždy sme 
pre vás dobrým príkladom. Že vás 
možno viac pomýlime, ako správne 
usmerníme. Alebo hlásame skôr seba  
ako Boha. Viem, že niekedy ste kvôli 
nám nútení ísť do inej farnosti, lebo  
vo svojom kňazovi toho Ježiša,  
ktorého by mal zobrazovať, akosi nevi-
díte. Áno, viem, že v nás občas viac 
vidieť ľudskú hriešnosť ako Božiu svä-
tosť. Ďakujem, že sa nedáte znechutiť. 
Že vás bolia naše slabosti. Že sa nepre-
stávate modliť, aby sme boli dobrými 
a naozaj Ježišovými kňazmi. Že máte  
s nami trpezlivosť...

Odpustite mi, že som začal takto 
negatívne, ale to je vlastne podstata toho, 
o čo vás chcem poprosiť vo chvíli, keď 
sa tu v seminári lúčime s novokňazmi 
a odovzdávame ich vám. Tak veľmi 
si prajem, aby boli vašou radosťou.  
Aby boli Božou radosťou. No uve-
domujem si aj to, pod akým náporom 
Zla bude ich kňazská duša. Preto tak,  
ako vy potrebujete ich, aj oni potrebujú 
vás. Áno, nebojte sa byť voči nim kri-
tickí, ak to bude treba. Buďte na nich aj 
nároční. Ale pokúste sa pritom mať ich 
aspoň trochu radi – ako svojich duchov-
ných synov, bratov, otcov. Pomáhajte 
im, najmä svojimi modlitbami. A skúste 
v nich rozpoznať hlas, ktorým ku vám 
prehovára Pán. 

Milí naši svätenci, novokňazi i dia-
koni, na tento rok pripadá sté výro-
čie narodenia Bernadety Pánčiovej. 
Bola to rehoľná sestra, ktorá na Turíce  
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v Jubilejnom roku 1975 v iniciatíve  
s inými pacientmi v martinskej nemoc-
nici založila cirkevné združenie 
Rodina Nepoškvrnenej. Tvoria ju chorí  
a telesne postihnutí, starí, opustení a tí,  
ktorí chcú svojou službou chorým  
a trpiacim ochotne pomáhať. Členo-
via Rodiny Nepoškvrnenej sa obe-
tujú a modlia aj za Cirkev, za Svätého 
Otca, biskupov, kňazov, bohoslovcov...  
Jednou z aktivít členov Rodiny Nepo-
škvrnenej je duchovná pomoc novokňa-
zom, ktorá sa začala v roku 1979. V nej sa 
chorí a trpiaci prihlasujú, že sa do konca 
svojho života budú modliť a obetovať  
za niektorého z novokňazov. Teda aj za 
vás. Sestra Mária Bernadeta mi k tomu 
kedysi pri mojej vysviacke osobne 
napísala slová, ktoré môžu povzbu-
diť aj vás: „...mnohí chorí (sa) obetujú 
podporovať novokňazov obetovaním 
svojho osobného kríža – choroby; 
...aby na Slovensku vyrastali a obe-
tovali sa len SVÄTÍ KŇAZI. Kňazi, 
ktorí budú šíriť len Kristovu svätosť. 
To znamená, že musia byť svätí najprv 
oni sami...“ Myslím, že k tomu niet čo 
dodať. Snažme sa byť takí všetci kňazi. 
A vo chvíľach ťažkostí si spomeňte 
na toto silné duchovné „zázemie“.  
Nie ste v tom sami! 
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12. 04.12. 04.  
Navštívili sme Slovenskú filharmóniu  Navštívili sme Slovenskú filharmóniu  

v Bratislave a vypočuli sme si krásne v Bratislave a vypočuli sme si krásne 
diela od Bohuslava Martinů, Antonína diela od Bohuslava Martinů, Antonína 
Dvořáka a Dmitrija Šostakoviča. Dvořáka a Dmitrija Šostakoviča. 

20. 04.20. 04.
Pri príležitosti Dňa otvorených dverí Pri príležitosti Dňa otvorených dverí 

sme v seminári privítali približne  sme v seminári privítali približne  
200 návštevníkov.200 návštevníkov.

  
21. 04.21. 04.  
Nedeľu Dobrého Pastiera sme strávili Nedeľu Dobrého Pastiera sme strávili 

v 7 farnostiach, kde sme sa zúčastnili v 7 farnostiach, kde sme sa zúčastnili 
svätých omší a v krátkosti sme veriacim svätých omší a v krátkosti sme veriacim 
predstavili seminár. predstavili seminár. 

23. 04.23. 04.
Pri svätej omši, v deň liturgickej spo-Pri svätej omši, v deň liturgickej spo-

mienky svätého Vojtecha, udelil žilinský mienky svätého Vojtecha, udelil žilinský 
diecézny biskup Mons. Tomáš Galis spo-diecézny biskup Mons. Tomáš Galis spo-
lubratom zo štvrtého ročníka ministérium lubratom zo štvrtého ročníka ministérium 
akolytátu. akolytátu. 

10. 04. 10. 04. 
V priestoroch konferenčnej miestnosti V priestoroch konferenčnej miestnosti 

kňazského seminára sa konal diskusný kňazského seminára sa konal diskusný 
večer s názvom Dišputy pod hradom  večer s názvom Dišputy pod hradom  
na tému Židovské a kresťanské slávenie na tému Židovské a kresťanské slávenie 
Veľkej noci s biblistom Jozefom Šoškom.Veľkej noci s biblistom Jozefom Šoškom.

11. - 14. 04.11. - 14. 04.  
Bratia propedeuti spoločne s pánom Bratia propedeuti spoločne s pánom 

prefektom Tomášom Pavlíkom navští-prefektom Tomášom Pavlíkom navští-
vili benediktínsky Kláštor Premenenia vili benediktínsky Kláštor Premenenia 
Pána v Sampore, kde mali svoju druhú Pána v Sampore, kde mali svoju druhú 
duchovnú obnovu.duchovnú obnovu.

Kronikárove zápisky
Ján Haršaník, 3. ročník

25. 04.25. 04.
Navštívil nás pomocný biskup Kara-Navštívil nás pomocný biskup Kara-

gandijskej diecézy v Kazachstane, gandijskej diecézy v Kazachstane, 
Mons. Jevgenij Zinkovský, a predsta-Mons. Jevgenij Zinkovský, a predsta-
vil nám náročnú misijnú službu v tejto vil nám náročnú misijnú službu v tejto 
krajine. krajine. 

26. - 28. 04.26. - 28. 04.
Bohoslovci štvrtého ročníka Bohoslovci štvrtého ročníka 

navštívili Prahu, kde sa stretli  navštívili Prahu, kde sa stretli  
s pražským pomocným biskupom  s pražským pomocným biskupom  
Mons. Zdenkom Wasserbauerom. Mons. Zdenkom Wasserbauerom. 
Taktiež navštívili významné sakrálne Taktiež navštívili významné sakrálne 
pamiatky a kostoly, a v neposlednom pamiatky a kostoly, a v neposlednom 
rade slovenskú farnosť v Prahe. rade slovenskú farnosť v Prahe. 

01. 05. 01. 05. 
Aj tento rok sme sa zúčastnili futsalo-Aj tento rok sme sa zúčastnili futsalo-

vého turnaja medzi seminármi Sloven-vého turnaja medzi seminármi Sloven-
ska, ktorý sa tento rok konal na Spiši ska, ktorý sa tento rok konal na Spiši 
v Levoči, a obsadili sme tretie miesto. v Levoči, a obsadili sme tretie miesto. 

Spolubratia štvrtáci v PraheSpolubratia štvrtáci v Prahe

Futsalový turnaj na SpišiFutsalový turnaj na Spiši    Bratia prváci na duchovných cvičeniach    Bratia prváci na duchovných cvičeniach

Ministérium lektorátuMinistérium lektorátu Ministérium akolytátuMinistérium akolytátu
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08. 05.08. 05.
Privítali sme ďalšieho hosťa, eva- Privítali sme ďalšieho hosťa, eva- 

njelického biskupa západného dištriktu njelického biskupa západného dištriktu 
Jána Hroboňa, s ktorým sme diskutovali  Jána Hroboňa, s ktorým sme diskutovali  
na tému O jednotnom hlase kresťanov  na tému O jednotnom hlase kresťanov  
za život. za život. 

09. 05.09. 05.  
Na slávnosť Nanebovstúpenia Pána Na slávnosť Nanebovstúpenia Pána 

cestovali naši bratia tretiaci, spolu s pro-cestovali naši bratia tretiaci, spolu s pro-
dekanom teologickej fakulty, Róbertom dekanom teologickej fakulty, Róbertom 
Horkom, do Rakúska, kde navštívili Horkom, do Rakúska, kde navštívili 
múzeum Carnuntum a cisterciánske opá- múzeum Carnuntum a cisterciánske opá- 
tstvo Heiligenkreuz. tstvo Heiligenkreuz. 

10. 05.10. 05.
Počas víkendovej duchovnej obnovy Počas víkendovej duchovnej obnovy 

nás prišiel svojimi slovami povzbudiť nás prišiel svojimi slovami povzbudiť 
bývalý pán špirituál Miroslav Hafera. bývalý pán špirituál Miroslav Hafera. 
Spolu s komunitou Emanuel si pre nás Spolu s komunitou Emanuel si pre nás 
pripravili večer chvál a moderovanú ado-pripravili večer chvál a moderovanú ado-
ráciu Najsvätejšej Sviatosti. ráciu Najsvätejšej Sviatosti. 

12. 05.12. 05.
Tento rok sa v seminári konal aj prvý Tento rok sa v seminári konal aj prvý 

ročník seminárnej jarnej biliardovej ligy, ročník seminárnej jarnej biliardovej ligy, 
do ktorého sa zapojili bratia všetkých ro- do ktorého sa zapojili bratia všetkých ro- 
čníkov. Vo finále napokon zvíťazil diakon čníkov. Vo finále napokon zvíťazil diakon 
František Galis. Srdečne gratulujeme!František Galis. Srdečne gratulujeme!

02. 06.02. 06.  
V nedeľu po slávnosti Najsvätejšieho  V nedeľu po slávnosti Najsvätejšieho  

Kristovho Tela a Krvi sme sa pripojili  Kristovho Tela a Krvi sme sa pripojili  
k veriacim z farnosti Nitra - Horné k veriacim z farnosti Nitra - Horné 
mesto, a spoločnou procesiou na hradný mesto, a spoločnou procesiou na hradný 
vrch sme si uctili hodnotu Eucharistie. vrch sme si uctili hodnotu Eucharistie. 

03. 06.03. 06.
Deň, kedy sa celé seminárne spolo-Deň, kedy sa celé seminárne spolo-

čenstvo modlilo za bratov diakonov, čenstvo modlilo za bratov diakonov, 
ktorí prezentovali svoje nadobudnuté ktorí prezentovali svoje nadobudnuté 
vedomosti z predchádzajúcich šie- vedomosti z predchádzajúcich šie- 
stich rokov na štátnej skúške z teológie.  stich rokov na štátnej skúške z teológie.  
Po štátnici odchádzajú duchovne načer-Po štátnici odchádzajú duchovne načer-
pať na duchovné cvičenia pred posvät-pať na duchovné cvičenia pred posvät-
nou vysviackou do Prešova. nou vysviackou do Prešova. 

13. 06.13. 06.    
Slávnostnou svätou omšou Te Deum Slávnostnou svätou omšou Te Deum 

v Katedrále sv. Emeráma v Nitre,  v Katedrále sv. Emeráma v Nitre,  
sme Pánu Bohu poďakovali za uply-sme Pánu Bohu poďakovali za uply-
nulý akademický rok. V tento deň sa nulý akademický rok. V tento deň sa 
zároveň konali promócie absolventov zároveň konali promócie absolventov 
Rímskokatolíckej cyrilometodskej bo- Rímskokatolíckej cyrilometodskej bo- 
hosloveckej fakulty. Všetkým prajeme hosloveckej fakulty. Všetkým prajeme 
hojnosť božích milostí a budúcim hojnosť božích milostí a budúcim 
novokňazom veľa požehnaných chvíľ novokňazom veľa požehnaných chvíľ 
v ich prvých farnostiach, do ktorých v ich prvých farnostiach, do ktorých 
poputujú po vysviacke od 1. júla. poputujú po vysviacke od 1. júla. 

           Ročníkový výlet bratov tretiakov           Ročníkový výlet bratov tretiakov

Jarná biliardová ligaJarná biliardová liga

Víťazi jarnej biliardovej ligyVíťazi jarnej biliardovej ligy

   Na predstavení v SND v Bratislave   Na predstavení v SND v Bratislave

 Deň otvorených dverí Deň otvorených dverí

 Procesia v Nitre Procesia v Nitre
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Deň otvorených dverí
Dávid Makáň, 4. ročník

V sobotu 20. apríla sme otvorili brány Kňazského seminára sv. Gorazda v Nitre V sobotu 20. apríla sme otvorili brány Kňazského seminára sv. Gorazda v Nitre 
pre všetkých našich priateľov a priaznivcov v rámci tradičného Dňa otvorených pre všetkých našich priateľov a priaznivcov v rámci tradičného Dňa otvorených 
dverí. V seminári sme privítali viac ako 200 návštevníkov a spoločne sme si užili deň dverí. V seminári sme privítali viac ako 200 návštevníkov a spoločne sme si užili deň 
preplnený radosťou, zdieľaním a modlitbou. preplnený radosťou, zdieľaním a modlitbou. 

Program sme začali v Katedrále sv. Emeráma slávením svätej omše, ktorú celebro-Program sme začali v Katedrále sv. Emeráma slávením svätej omše, ktorú celebro-
val pán rektor Mons. Marián Dragúň, ktorý všetkých prítomných v homílii povzbudil val pán rektor Mons. Marián Dragúň, ktorý všetkých prítomných v homílii povzbudil 
k neustálym modlitbám za nové kňazské povolania, pretože Pán si neustále povoláva k neustálym modlitbám za nové kňazské povolania, pretože Pán si neustále povoláva 
nových služobníkov do svojej vinice, avšak je len málo mladých ľudí ochotných nových služobníkov do svojej vinice, avšak je len málo mladých ľudí ochotných 
odpovedať na toto pozvanie. odpovedať na toto pozvanie. 

Po skončení svätej omše a slávnostnom prestrihnutí pásky pri hlavnom vchode Po skončení svätej omše a slávnostnom prestrihnutí pásky pri hlavnom vchode 
do seminára sme pokračovali prehliadkou priestorov, kde bývame, vzdelávame sa  do seminára sme pokračovali prehliadkou priestorov, kde bývame, vzdelávame sa  
a spoločne pracujeme na svojej duchovnej formácii a zároveň sme našim návštevní-a spoločne pracujeme na svojej duchovnej formácii a zároveň sme našim návštevní-
kom ukázali, kde najradšej trávime svoj voľný čas a napríklad aj športujeme. kom ukázali, kde najradšej trávime svoj voľný čas a napríklad aj športujeme. 

Následne sme sa po skupinkách presunuli do jedálne, kde sme si spoločne vychut-Následne sme sa po skupinkách presunuli do jedálne, kde sme si spoločne vychut-
nali skvelý obed. Keď už sme sa nasýtili, oddýchli sme si pri zábavnom programe, nali skvelý obed. Keď už sme sa nasýtili, oddýchli sme si pri zábavnom programe, 
ktorý si pre nás pripravili bratia z propedeutického ročníka, a spoločne sme si zasú-ktorý si pre nás pripravili bratia z propedeutického ročníka, a spoločne sme si zasú-
ťažili v zábavnej hre „Piati proti piatim“. ťažili v zábavnej hre „Piati proti piatim“. 

Deň otvorených dverí bol zakončený adoráciou a spoločnou modlitbou za nové Deň otvorených dverí bol zakončený adoráciou a spoločnou modlitbou za nové 
kňazské a rehoľné povolania v seminárnej kaplnke sv. Gorazda. Ďakujeme všetkým kňazské a rehoľné povolania v seminárnej kaplnke sv. Gorazda. Ďakujeme všetkým 
zúčastneným a už teraz sa na vás všetkých tešíme budúci akademický rok. zúčastneným a už teraz sa na vás všetkých tešíme budúci akademický rok. 
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Nedeľa Dobrého Pastiera
Dávid Makáň, 4. ročník

Každoročne v Nedeľu Dobrého Pastiera (4. veľkonočná nedeľa) navštevujeme far-
nosti našich diecéz, aby sme sa spoločne s vami mohli podeliť o radosť z povolania, 
ktoré žijeme a rozvíjame v kňazskom seminári. 

Tento rok, nakoľko po prvýkrát sa formujú seminaristi všetkých 5 diecéz zápa-
dnej provincie v jednom seminári, sme navštívili až 7 farností. Seminaristi Brati-
slavskej arcidiecézy navštívili farnosti Radošovce a Štvrtok na Ostrove. Spolubratia  
z Trnavskej arcidiecézy putovali do farností Šaľa a Smolenice. Nitrianski bohoslovci 
sa zúčastnili nedeľných svätých omši vo farnosti Sľažany, banskobystrickí boho-
slovci strávili túto nedeľu vo farnosti Zvolen a napokon seminaristi Žilinskej diecézy 
boli vo farnosti Bytča. 

Program v každej zo spomenutých farností bol pomerne pestrý, samozrejme všetci 
sme sa zúčastnili na nedeľných svätých omšiach v daných farnostiach, kde sme 
spoznali mnohých z vás a mohli sme sa s vami na moment po svätých omšiach  
porozprávať. Kto však chcel spoznať seminár bližšie, zúčastnil sa prezentácie o semi-
nári, a nikektorí spolubratia si pre vás pripravili aj osobné svedectvo svojho povolania  
a ich cesty ku kňazstvu. Bolo pre nás potešením odpovedať na vaše početné otázky.

Našu návštevu vo farnostiach sme zakončili spoločnými adoráciami za nové  
kňazské a rehoľné povolania. Ďakujeme vám všetkým, milí priatelia, za vrelé prijatie 
vo vašich farnostiach, a prosíme, modlite sa aj naďalej za naše spoločenstvo a nové 
kňazské povolania. Rovnako vás ubezpečujeme o modlitbách za všetkých vás, medzi 
ktorých raz budeme poslaní ako vaši, veríme, dobrí pastieri. V seminári taktiež slá-
vime každý týždeň sv. omšu za našich dobrodincov a podporovateľov. 
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Jankova túžba
sr. Marianna Bucková, DKL

„Chcel  som byť misijným kňazom.“ – vyhlásil na svoju obhajobu obžalovaný 
Ján Havlík pred odvolacím súdom V Prahe. „Narodil som sa vo Vlčkovanoch 12. 2. 
1928. Mám troch súrodencov. Vychodil som dve triedy meštianskej školy v Holíči. 
Po dva roky na gymnáziu v Skalici. Keďže môj zdravotný stav bol slabý, prešiel 
som do Banskej Bystrice, kde som v r. 1949 zmaturoval. Býval som v Apoštolskej 
škole Misijnej spoločnosti sv. Vincenta. 30. 7. 1949 som sa stal členom Misijnej 
spoločnosti ako novic. Tešil som sa, že na jeseň už nastúpim do Bratislavy na teo-
logickú fakultu. Nestalo sa. V  barbarskej noci  5. mája 1950 náš Misijný dom pre-
padla polícia a odviezli nás na stavbu Priehrady mládeže pri Púchove. V auguste 
1950 sme na odporúčanie provinciála pátra Jána Hutyru CM so spolubratmi začali 
súkromné štúdium teológie popri zamestnaní v Nitre, aby sme nestrácali roky. 
Bývali sme šiesti na priváte pod Kalváriou spolu s pátrom Krištínom CM. Tvorili 
sme krásne bratské spoločenstvo, ale to dlho netrvalo. Na jeseň 1951 začal druhý 
ročník nášho súkromného štúdia. Podvečer 29. októbra 1951 nás všetkých zaistili 
a uväznili...“ Vo väznici v Nitre seminaristi podstúpili kruté vyšetrovanie spo-
jené s bitkou, kopancami a krikom. Ján Havlík bol súdom označený za zarytého 
nepriateľa ľudovodemokratického zriadenia. Vo vyšetrovacom spise je zapísané: 

„Trestný čin: Tajne študoval teológiu. K činu sa priznal. Trest neprijal“. Kraj-
ský súd v Nitre vo februári 1953 vymeral Jánovi Havlíkovi trest odňatia slobody  
14 rokov. Po súde povedal matke: „Neplačte, mamička. Chceli sme prinášať Bohu 
obetu na oltári, teraz mu budeme dvíhať miesto hostií svoje utrpenie a životy.“  
Začiatkom marca celú skupinu odsúdených previezli do väznice v Ilave. Tam 
bola „obliečka“- dostali trestanecké šaty a s ďalšími odsúdenými ich eskortovali  
na Jáchymovsko. V Ústrednom tábore Ostrove nad Ohří  dostal Janko na „ústavní 
blúzu“ číslo AO 11355. Jeho hodnota sa meria stupňom fyzickej výkonnosti. 
Miesto reverendy a breviára dostal „faráky“, helmu, karbitku. V polovici roka 
1953 už bol z neho skúsený baník. Najskôr pracoval pri výdrevách šácht a pri 
vŕtaní uránovej „ruděnky“ na táboroch Rovnost a Nikolaj. Potom na Příbramsku  
v tábore Bytíz ako baník – razič a hlbinný pumpár. Koncom októbra 1956 mu uply-
nie polovica trestu, môže si už podať žiadosť o podmienečné prepustenie. Po roku 
byrokratických procesov mu je žiadosť zamietnutá. Dôvod? V posudku náčelníka 
nápravného zariadenia Příbram sa píše: „Odsouzen Havlík Jan – hlbinář, ukoly 
plní na 100 - 172%... svoje provinění si plně nepřiznáva ... pohybuje se v kolektívu 
podezřelých odsouzených... Trest jmenovaného zatím neplní převýchovný účel.“ 
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Spoluväzni si ho vážili, vyhľadávali ho. Nachádzali u neho vnútornú vyrovnanosť, 
úprimný záujem, porozumenie, nádej a radosť. Janko vlastne nikdy neprestal byť 
vincentínskym bohoslovcom, kandidátom kňazstva. Práve uprostred svojich spo-
luväzňov, neraz plných bolestí, zármutku a zúfalstva objavil, že aj keď nemôže 
byť misijným kňazom, môže byť misionárom – a lepšiu misiu by si žiaden misi-
onár nedokázal ani predstaviť.  Ťažká práca v bani sa striedala s ťažkou prácou 
v apoštoláte. Tragédie  boli na tábore časté a chlapov to privádzalo do zúfalstva. 
Jankov spoluväzeň opisuje: „Ktorýsi deň som sa ponáhľal na nástup. Letmo som  
pozrel  k plotu a strnul som. Na dlhej bielej šnúre tam visel väzeň! Pomáhať už 
nebolo treba. Oznámil som to poručíkovi: „Pán poručík, tam za barakom sa vám 
ktosi obesil.“ Nešťastník bol bývalý inšpektor od kriminálnej polície. Rozvážny, 
až chytrý. Táborový lekár – väzeň,  ho odmietol uznať práceneschopným, hoci mal 
veľké bolesti. Ani mu len dvere neotvoril. Na jeho veľké naliehanie mu hodil cez 
oblok obväz. Na ten obväz sa obesil. Na baráku sa chlapi často vracali k jeho prí-
padu. Istý väzeň sa vyjadril, že sa tomu vôbec nečuduje, že on už mal tiež blízko 
k podobnej havárii. „Volil bych tři S - víte co to znamená? Svoboda se smrtí. 
Jo, klidně bych skočil do šachetní jámy!“ Všetci prítomní sa na neho rozpačito 
pozerali. Janko tam bol tiež. Po chvíli  vstal a pristúpil k hovoriacemu. „Ty, kama-
rát, toto nikdy nehovor! Vieš, čo hovoríš?“ „Jo brášku, tři „S“!“ Všetci s napätím  
počúvali. Dovoľ, priateľsky sa mu Janko prihovoril: voľačo ti vysvetlím. Život 
nie je len oko, ruka, noha, bolesť alebo radosť. Neviem v čo ty veríš, ako si ceníš 

vlastný život, ale jedno musí byť jasné veriacemu i neveriacemu. - Vieš koľko 
je tu nešťastných vrahov na tábore, ktorí zabili vo chvíli, keď im zlyhal rozum 
a úsudok? Zabili jednoducho v hneve, bolesti alebo v nenávisti. Možno  nechcel 
zabiť. Pri triezvom rozume by sa ovládal. Dnes to ľutuje. „No jo, ale co to má spo-
lečného...“ Hneď, vydrž! Keď teda mne alebo tebe z akýchkoľvek príčin zlyhajú 
zábrany a vôľu zastrie akási rozumová tma, na čom potom záleží, či sa ovládnem 
alebo i zmárnim seba alebo niekoho iného? Vieš na čom potom záleží?“  Hele, ty 
na to jdeš ňak vědecky, na to já nejsem!-  Nech ho, ať mluví! -To jsou voloviny! - 
Nech to, mne to zajíma! Jendo jen nám to tady načrtni. A Janko načrtával. „Každé 
slovo, každá myšlienka je čosi ako vyhodená skala. Vyhodíš ju a nestaráš sa kam 
padla. Ale skala musela kdesi padnúť, to je jednoduchý zákon. Nemôžeme nič 
zahodiť tak, aby toho viac nebolo. Musí to kdesi dopadnúť, kdesi ostať. A nazdá-
vaš sa, že myšlienka alebo slovo je niečo iného, že má iné zákony? Tie isté, lenže 
dopad myšlienok je zložitejší. Ty si povedal, že by si skočil do šachtovej jamy. 
Túto myšlienku sme všetci počuli, dopadla cez náš sluch kdesi hlboko do zásuviek 
našej pamäti. Ale zároveň ostala i v tebe, v tvojej pamäti, v tvojom podvedomí. 
Nezáleží na tom, či si tak chcel alebo nie. To je proste zákon. Všetky myšlienky, 
úmysly i túžby vyhodené mozgom sa hromadia v nás i v našom okolí. A teraz 
pozor! - príde šok, nervový otras, stres. Rozum a vôľa sú oslabené, divý kôň vášni 
a pudov sa postaví na zadné. Kto, alebo čo zachytí vtedy uzdu tvojho konania? 
Pamäť. Podvedomie. To nezlyháva. Naopak. Vtedy priam chrlí zo seba všetko  
čo v sebe má. Pamäť ti ponúkne všetko to, čo si do nej uložil: „Vtedy by som sko-
čil do šachtovej jamy!“ -  I tú myšlienku by si tam našiel, a kto vie, či práve tou by 
si nepoznamenal svoj ďalší osud. Chápete ma? - Jendo, ty myslíš že i ten inspektor 
se takhle nějak zmárnil? - Som o tom presvedčený. Mal v sebe málo dobrých úmy-
slov a v podvedomí mal málo pomocníkov na tak ťažkú hodinu. Som presvedčený, 
že i jediná dobrá myšlienka, napríklad na Ježiša Krista by ho prinútila spamätať 
sa a zachránila by ho. Áno, priatelia, verte mi, myšlienka má úžasnú silu. Uznajte, 
čo môže vykonať človek, ak zlyhajú zábrany, keď je celý nabitý takýmito myšlie- 
nkami? „Hele, Jendo,“ ozval sa istý Mirek - „myslím, že máš pravdu.“ „Ja viem, 
vy mnohí sa smejete, keď vidíte, že sa spoluväzni modlia. I keď ste neveriaci,  
ale nemôžete poprieť, že modlitba je hromadenie dobrých myšlienok. Kto sa 
úprimne modlí a rozjíma o šľachetných problémoch, jeho vlastné myšlienky ho 
budú chrániť, ako anjeli. Takú silu dal Boh myšlienke, že je hádam jedinou naj-
mocnejšou zbraňou bezbranných. 

Keď raz Janko so spolubratom Vojtom  večer stáli na nástupe, mlčky pozerali cez 
drôt, ďaleko zaň, až kdesi, kde sa už netreba báť, kde by mohli doštudovať a stať 
sa kňazmi. Túžba sa Jankovi naplnila inak. Stotožnil sa s Božím plánom – a môže 
vystúpiť na stupne oltára. 
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Celibát ako osobitné svedectvo
Martin Lenhardt, 6. ročník

Vplyvom súčasného pokrokového sveta, ktorý čoraz viac a intenzívnejšie prehlbuje 
svoj vzťah ku moderným vedeckým poznatkom a stráca tak zmysel ku Posvätnu sa 
javí veľmi aktuálnou otázkou pre Katolícku cirkev téma kňazského celibátu. Vnímame,  
že súčasný svet prestáva chápať jeho podstatu a význam, aký má celibát nie len pre 
vzťah Boha a človeka, ale aj jeho význam ako daru, cez ktorý sa človek zasvätený Bohu 
zrieka mnohých vecí, plynúcich z ľudskej sexuality, dávajúcej človeku vnútornú silu, 
ktorú celibát vôbec neumenšuje, ale určuje smer potrebný pre sebadarovanie človeka 
zasväcujúceho svoj život Bohu a jeho službe. 

V priebehu dejín Katolíckej cirkvi možno vidieť ako celibát postupne vznikal a nado-
búdal súčasnú podobu. Je zároveň nepopierateľné, že spočiatku sa celibát v rannokre- 
sťanských spoločenstvách nevyskytoval, bolo to z toho dôvodu, že kresťania boli  
už v riadnych existujúcich manželských zväzkoch a bolo by nezmyselné opúšťať vla- 
stné manželky a deti, ktoré milovali a preukazovali im ten najväčší stupeň lásky, 
ktorý by neboli schopní opustiť. Katolícka Cirkev sa tak svojím postupným vývojom, 
skúmaním jednotlivých problémov, javov a okolností rozhodla zaviesť povinnosť ce-
libátu ako prostriedku, ktorý má mladého muža úplne zjednotiť s Bohom. A toto je 
význam a podstata celibátu - darovať Bohu tú najcennejšiu a najvzácnejšiu vec - vlastné  
nerozdelené srdce, do ktorého Boh vkladá svoje dary, aby potom cez srdcia jeho  
služobníkov kňazov mohol posväcovať svoj ľud. 

Celibát sa pre kňaza stáva Božím darom, v ktorom nachádza naplnenie a posilne-
nie pre svoju službu - avšak celibát keďže je darom od Boha stáva sa čímsi nadpriro-
dzeným, čo nie je možné posilňovať, či zveľaďovať len prirodzenými prostriedkami.  
Nie je možné vydržať a dodržiavať záväzok celibátu len z vlastnej vôle pomocou priro-
dzených prostriedkov, vtedy by kňaz veľmi rýchlo opustil a zanedbal tento vzácny Boží 
dar, umožňujúci naplno odovzdať seba samého pre Boha a jeho kráľovstvo, a tak, aby 
sme dokázali celibát v sebe zveľaďovať a zušľachťovať, je veľmi dôležité na prvom 
mieste vnímať dar kňazského povolania. 

Toto povolanie je prvým znakom úspešného prijatia celibátu. Ono sa stáva hybnou 
silou k uvedomeniu a prijatiu, doslova stotožneniu sa s celibátom a jeho dodržiavaním. 
Bez povolania ku kňazstvu by sa zdal pre človeka nezmyselným a nepochopiteľným 
darom, ktorý by nenachádzal opodstatnenie, a preto moderný svet, ktorý je sterilný voči 
kňazskému povolaniu, nechápe dar celibátu, nerozumie jeho významu, ktorý nadobúda 
vtedy, keď ho prijíma mladý muž do svojho života ako prostriedok vzájomnej jednoty 
s Ježišom, ktorý si vyvolil mladého človeka a ustanovil ho pre službu svojim bratom  
a sestrám, aby cez kňazské ruky a srdcia mohol vnášať svoju lásku a pokoj do tohto 
sveta. Teda len človek, ktorý pocítil a prijal dar povolania môže v sebe prijať a rozví-
jať celibát ako Boží dar - a k tomuto správnemu rozvíjaniu je potrebná druhá dôleži-
tá skutočnosť, ktorou je modlitba. Keď som spomínal nadprirodzenosť celibátu bolo 
zjavné, že darcom je Boh - Otec a on jediný môže dávať rásť daru celibátu, ktoré-
ho rast podporuje práve modlitba, cez ktorú kňaz prosí, ďakuje a zveruje svoj celibát  
do Božích rúk, z ktorých vzišiel. Tieto dva podstatné prvky aj ľuďom, ktorí celibát nežijú,  
lebo nie je pre nich potrebný, môžu byť pomocou, ako celibátu rozumieť. Aj keď  
existuje mnoho vznešených teologických vysvetlení a poučiek, predsa tieto dva  
prvky - samotné povolanie a modlitba sa stávajú tým, čo vedie človeka ku pochopeniu 
podstaty celibátu, ktorý už kandidáti posvätného stavu presbyterátu sľubujú počas dia-
konskej vysviacky, keď biskup v nádeji povolania a modlitby prijíma ako prejav úcty  
a poslušnosti voči Ježišovi Kristovi sľub o dodržiavanie a zveľaďovanie daru celibátu 
mladých kňazov. 

Aj napriek častej kritike sekulárneho sveta - celibát neustále vnímame ako dvojitý dar 
s dvomi smermi. Na jednej strane dar Boha smerujúci k človeku, ktorý celibát prijíma 
a na strane druhej dar človeka smerujúci k Bohu, keď človek na prijatý dar odpovedá 
modlitbou a jeho zachovávaním a zveľaďovaním. 

Výzva pre nás všetkých je v tom, aby sme vnímali nadprirodzenosť tohto daru, z čoho 
vyplýva aj naša účasť na celibáte v zmysle modlitby a obety za služobníkov oltára,  
ktorí už tento dar prijali. Nech nie je pre kňazov všedným a vyblednutým darom,  
ale nech stále nadobúda čerstvosť prameniacu z Božej pomoci, ktorá sa ozýva cez vrú-
cne modlitby všetkých bratov a sestier po celom svete.
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Predstavenie novokňazov 

Oto Dokoupil

Zaujímavá otázka a myslím si, že ju neviem zodpovedať 
jedinou odpoveďou. V seminári je život niekedy veľmi 
pomalý a jednotvárny, no inokedy ide čas veľmi rýchlo  
a je množstvo príležitostí zažiť niečo zaujímavé. Keďže 
ja som dosť spoločenský človek, moja odpoveď určite 
smeruje k situáciám, kedy som zažíval spoločenstvo. 
Rád spomínam na denné i večerné rozhovory s bratmi  
v seminári, keď sme sa mnohí snažili, aby sme za sebou 
niečo v tomto seminári zanechali, teda išlo nám o budovanie,  
alebo sme len jednoducho boli spolu. Ďalej mi napádajú 
akcie, keď sme mali celoseminárne výlety - Stretnutie bo-
hoslovcov vo Velehrade, či ďakovná púť v Ríme. Veľmi 
som si taktiež užíval medziseminárne turnaje vo futsale. 
Bol to krásny čas športu a stretnutia bohoslovcov zo slo-
venských seminárov. Keby sme šli k duchovným spomien-
kam, isto by to boli naše malé chvály a adorácie, ktoré sme 
sa snažili skrášľovať, tak ako sme vedeli.  

František Galis
Šport je moje hobby a venujem sa mu od detstva.  

V kolektívnych športoch ma oslovujú princípy,  
ako  kolektivita; prvky nášho správania, či reakcie  
na nečakané situácie. Cez šport som si uvedomil, že ani 
v duchovnom zápase nedokážem poraziť súpera sám. Po-
trebujem spoluhráčov, ktorými sú Dcuh Svätý, bratia bo-
hoslovci, kňazi, rodina, či veriaci, ktorí rovnako potrebu-
jú moju pomoc. Duchovné dary, ktoré som dostal, slúžia 
celému spoločenstvu, nie len mne samému. Isto poznáte 
zo športov situácie, kedy vám vystrelia nervy. Aj vďaka 
týmto situáciám mám rád šport, lebo každý je tam taký, 
aký je. Cez tieto situácie som sa sám spoznával, aký som, 
čo mi pomáha aj v duchovnom raste. Pretože čím lepšie 
spoznávam seba v pravde, tým som viac disponovaný 
pomáhať druhým, alebo rozlišovať, čo je Božia vôľa. Boh 
ku nám hovorí často cez prirodzené situácie, preto je po-
trebné mať otvorené oči a všetko čo robíme, vrátane hra-
nia športov robiť pre Božie Kráľovstvo.

Hudba a spev sú pre mňa veľkými darmi. Som veľmi 
vďačný nášmu Pánovi za tieto talenty, ktoré mi dal. Spolu- 
bratom v schóle som často hovorieval, predtým ako sme 
išli spievať, že nech dané piesne vnímajú nielen ako 
hudobné diela, ale predovšetkým ako modlitbu. Toto je 
pre mňa veľmi dôležité. Keď spievam a hrám pri svätých 
omšiach a adoráciách, snažím sa prostredníctvom hudby 
modliť. Preniknúť hlbšie nielen do slov a nôt, ale do posol-
stva danej piesne. Páči sa mi myšlienka sv. Hildegardy:  
„Hudba je jedným z najušľachtilejších spôsobov, ako sa 
priblížiť k Bohu.“ Hudba mi k tomuto priblíženiu veľmi 
pomáha. Tiež mi pomáha prechádzať náročnejšími obdo-
biami, pridá mi na radosti v pekných chvíľach a spríjemní 
všedné dni. Som veľmi rád, že aj tu v seminári, počas up-
lynulých šiestich rokov, som mohol rozvíjať a prehlbovať 
svoje dary a skúsenosti v hudbe. 

Jakub Galmiš

Ján Mikuško, 3. ročník 

Bol si organistom, ale aj regensom schóly catorum. 
Ako hudba ovplyvňuje tvoj duchovný život?

Ako ti pomáhal šport pri prehĺbovaní tvojho duchovného života?

Na čo najradšej spomínaš za týchto šesť rokov v seminári? 

Formácia v seminári trvá šesť rokov, a počas tejto šesťročnej púte dostane človek  
do života veľmi veľa, pretože mladý muž dozrieva nielen po fyzickej stránke, ale aj 
po duchovnej či intelektuálnej. Mnohí kňazi, ktorí už pôsobia vo farnostiach dlhšiu, 
či kratšiu dobu nám častokrát prízvukujú, že veľmi radi spomínajú na seminárne 
časy, na priateľstvá, ktoré tu zažili, ale i na horšie časy, pretože seminár im poskytol 
potrebnú oporu a pomocnú ruku. Je pravdou, že aj v kňazskom seminári musí človek 
počítať s tým, že skôr či neskôr príde zaťažujúca situácia, či nejaká kríza.

Podstatné však je, že vďaka tomuto spoločenstvu, dokážeme spoločne ľahšie pre-
chádzať takýmito náročnými situáciami, vstať opäť na nohy a pokračovať s ešte 
väčším odhodlaním. A to všetci konáme s jedným jediným úprimným cieľom: nasle-
dovať Krista, nášho učiteľa a majstra, aby sme mu mohli jedného dňa zasvätiť celý 
svoj život. Áno, náročné, ale zároveň nesmierne krásne. Všetci sme tu pre jeden cieľ 
a zároveň sme odlišní vo svojich vlastnostiach, osobnostiach a daroch, ktoré môžeme 
aj tu v seminári rozvíjať. 

Ako sa však s obdobím formácie v seminárnom prostredí popasovali naši tohtoroční 
novokňazi? Prinášame vám krátke predstavenie našich novokňazov, ktorí už čoskoro 
budú pôsobiť možno práve aj vo vašej farnosti. 
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Dávid Kimmerling

Najviac ma ovplyvnila Najsvätejšia Trojica. Ako je die-
lo stvorenstva dielom Najsvätejšej Trojice, tak podobne  
i môj život, ktorý je sem zasadený. Na mojom primičnom 
obrázku nemám napísané pod fotografiou „Kristov kňaz“ 
či „novokňaz “, ale dal som si zam „z Božej milosti kňaz“, 
pretože iba z Božej milosti som tým, kým som. Poklad 
viery však každý povolaný - či už do kňazstva alebo  
do manželstva - nosí v hlinených nádobách. Preto, pokiaľ 
niečo chcete pre nás urobiť, modlite sa, prosím, za nás. 
Aspoň sem-tam. Ďakujeme!

Pavol Kordík

Rok mojej diakonskej služby ma naučil, predovšetkým, 
oveľa viac sa spoliehať na Boha. Do seminára človek 
prichádza s veľkými očakávaniami a neraz má možno 
až prehnané predstavy o tom, čo všetko sa počas štúdia 
naučí, ako sa vyformuje a zmení vo všetkých oblasti-
ach svojho života. No keď zrazu príde k záveru štúdia 
a seminárnej formácie, uvedomí si, že je stále omnoho 
viac toho, čo nevie, čo neovláda, v čom zaostáva, či 
už sa jedná o oblasť intelektuálnu, ale neraz aj ducho-
vnú, a v pokore musí uznať, že služba, ktorá ho čaká,  
ho jednoducho presahuje. A tu máte tri možnosti: vzdať 
sa, pokúsiť sa situáciu vyriešiť svojimi vlastnými sila-
mi, čo často vedie k vyhoreniu či nezvládnutiu danej 
situácie, alebo sa môžeme s dôverou obrátiť na Boha, 
ktorý nás do tejto služby povolal a najlepšie vie, čo je 
pre vás a tých čo sú vám zverení potrebné. Práve tretia 
možnosť sa mi osvedčila v diakonskej službe najviac. 

Sviatosť posvätnej vysviacky so sebou prináša mnohé  
milosti, ktorými Pán obdarúva svojich povolaných,  
a zaručene je Tvorcom mnohých príležitostí, ktoré mi 
budú ako služobníkovi oltára prinášať mnohé radosti  
a potešenia. Je len ťažko možné jednoznačne menovať 
konkrétne veci - pretože už samotná služba kňaza  
je veľkou potechou, ak sa prijíma a následne vykonáva  
s úprimným srdcom. Teda služba Bohu a Božiemu ľudu je 
tá najväčšia milosť, ktorá potešuje srdce každého kňaza, 
i mňa. 

Martin Lenhardt

Marek Gazdík

Áno náročné chvíle zažívame všetci. Čo mi pomáhalo 
ich zvládnuť bolo v prvom rade zaujať k nim určitý po-
stoj. Snažil som sa ich nevytesniť zo svojho života a ne-
tváriť sa, že neexistujú. Tento postoj pramení zo vzťahu 
s Pánom, ktorý je mojím Pastierom (Ž 23). Je mojím 
Otcom, ktorý sa o mňa stará aj keď idem „tmavou do- 
linou“. Pýtal som sa sám seba, čo ma Pán tým učí. Čo 
si z tej ťažkej udalosti môžem vziať do vzťahu s ním  
a s druhými, mojimi blízkymi. Lenže to nie je iba Boží 
Duch, ktorý má záujem formovať alebo stvárňovať ten-
to postoj v náročných situáciách, vyjsť zo seba si vyža-
dovalo aj určité riskovanie z mojej strany. Ale môžem 
povedať, že moje obavy vždy prevýšilo ovocie toho 
rozhovoru. Som vďačný za každého, s kým môžem 
zdieľať svoje náročné chvíle. 

Čo, alebo kto ti pomáhal, keď si mal náročné chvíle? Čo si sa naučil počas svojej diakonskej služby?

Čo, alebo kto ťa najviac ovplyvnil na tvojej ceste ku kňazstvu? Na čo sa najviac tešíš po prijatí posvätnej vysviacky? 
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Peter Sovík

Myslím si, že slovo  „spoločenstvo“ je výstižné pre 
seminár, pretože odráža jeho podstatu a poslanie. Seminár 
je miestom, kde sa budúci kňazi nielen vzdelávajú  
v teológii, ale taktiež rastú vo viere a  postupne dozrie-
vajú v rámci spoločenstva. Toto spoločenstvo poskytuje 
podporu, bratskú lásku a spoločné zdieľanie duchovného 
života smerujúceho k zasväteniu sa Bohu. V tomto pro- 
stredí sa formujeme nielen ako jednotlivci, ale ako čle-
novia Cirkvi, ktorí sú volaní slúžiť Bohu i ľuďom. 
Spoločenstvo je teda základom, na ktorom stojí 
celý seminárny život, a je nevyhnutné pre duchovný  
a osobný rast každého jedného seminaristu. Spoločen- 
stvo je kľúčové pre pochopenie toho, čo kňazský seminár 
predstavuje a ako pôsobí na formáciu budúcich kňazov.  

Dominik Stašek

V obidvoch oblastiach starostlivosti o človeka sa stretá-
vame s ľudskou krehkosťou, slabosťou a obmedzeniami, 
pri ktorých častokrát nechtiac musíme priznať, že nás 
presahujú. Osobná konfrontácia s touto skutočnosťou 
je niekedy natoľko intenzívna, že má moc takpovediac 
zrúcať všetky predstavy o živote i človeku samotnom.  
Popri mnohých životných príbehoch, ktoré boli v určitej 
etape rozpadnuté na kúsky som svedkom Božej ge-
niality a vynaliezavosti v Jeho láske voči nám. Boh má  
svoje cesty ku každému človeku v akýchkoľvek situáciách, 
hoc aj v nenápadnom hospici na okraji mesta. Stačí si len 
úprimne priznať, že predsa len je tu Niekto väčší ako sme 
my. V tomto presvedčení ma uisťuje aj sv. Pavol slovami:  
„Preto mám záľubu v slabostiach, potupe, v núdzi,  
v prenasledovaní a v úzkostiach pre Krista, lebo keď som 
slabý, vtedy som silný.“ (2. Kor 12, 10) 

Podľa mňa by katolícky kňaz mal byť vzorom duchovného 
života a lásky k blížnym. Jeho služba má byť založená 
na obetavosti, porozumení a podpore pre všetkých,  
ktorí ho vyhľadajú. Má byť prítomný v životoch veriacich, 
poskytovať im duchovnú výživu a povzbudenie vo viere. 
Kňaz by mal stáť pri tých, ktorí sa nachádzajú v ťažko- 
stiach, a byť radostným spoločníkom v šťastných chvíľach. 
Mal by byť človekom modlitby, ktorý sa neustále približu-
je k Bohu a žije vo vzťahu s ním. Vzdelanie a neustále 
vzdelávanie sú pre neho samozrejmosťou, aby mohol 
správne interpretovať a vysvetľovať náuky viery. Napriek 
náročnosti povolania by mal byť láskavý, trpezlivý a mi-
losrdný. Oddanosť Cirkvi by mala byť bezpodmienečná  
a jeho služba by mala byť prejavom Božieho milosrden-
stva pre všetkých. Kňaz by mal byť pastierom, ktorý  
s láskou vedie svoje stádo k Bohu a pomáha mu nachádzať 
pravú cestu. Jeho prítomnosť by mala byť znamením 
nádeje a Božej lásky pre všetkých, ktorí ju potrebujú.

Zoltán Višťan

Miroslav Maňak
Asi je prirodzené, že hľadám nejakú novú cestu,  

aby sa veci začali dariť, alebo sa pokúšam prísť na to,  
kde robím chybu. Inokedy mi pomôže prijať aj taký výsle-
dok, ktorý úplne nespĺňa moje predstavy. Nezdar, najmä 
ten dlhodobý, vie byť naozaj zdrvujúci. Keď ho zakúšam,  
vtedy sa asi ako každý človek začnem hnevať a trápiť. 
Naučil som sa, že azda najkrajším prístupom k neúspechu,  
aj pravidelného, je vyvinúť snahu o pochopenie, prečo vzni-
kol. Veľakrát mi pomohla úplne obyčajná vec: požiadať  
o pomoc niekoho iného. Možno to znie ako klišé a ťažko sa 
to prijíma, no chyby a neúspechy skutočne človeka posú-
vajú ďalej. Koniec-koncov, ani hnev sám o sebe nemusí 
byť zlý, to poznáme zo žalmov. Môže byť správne na- 
smerovaný. Keď sa mi neozaj veľmi nedarí, zvyknem sa 
smiať a pripomínam si, že sa nesmiem brať tak vážne.  
Tu mi prichádza na um úvodná myšlienka jednej knihy  
od C. S. Lewisa, kde hovorí, že pokiaľ diabol neustúpi 
pred citátmi z Písma, najlepšie ho zaženieme výsmechom 
a pohŕdaním, pretože ten pyšný duch posmech neznáša.

Čo robíš, keď sa ti začnú veci nedariť?

Ako by podľa teba mal vyzerať ideálny kňaz?

Pred tvojou cestou ku kňazstvu si pracoval v zdravotníctve. V čom vnímaš 
spojitosťmedzi službou ľuďom v zdravotníctve a v kňazstve. 

Keby si mal jedným slovom vystihnúť seminár, čo by to bolo a prečo?
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Na slovíčko s Michalom Morvayom 
Matej Kuna, Matúš Bielčik, 3. ročník

Michal Morvay, úspešný slovenský športovec a rodák z Nitry. Športu sa veno-
val už od detstva, začínal ako futbalista a neskôr sa začal venovať atletike, dis-
ciplíne chôdza. Dosiahol mnoho úspechov, je trojnásobný majster SR v chôdzi  
na 50 km a reprezentoval Slovensko na Letných olympijských hrách 2020  
v Tokiu.

 
Ste úspešný atlét, aká bola vaša cesta práve k disciplíne chôdza?
 
Keď som bol menší, hrával som futbal, venoval som sa mu asi do pätnástich 

rokov. Na Základnej škole Nábrežie mládeže tu v Nitre, som išiel do atleti- 
ckej triedy. Keď mi po prvý krát ukázali chôdzu, tak som sa trošku tomu smial  
a hovoril si že toto, ja robiť nebudem. Postupne na školských kolách mi to začalo 
ísť, prichádzali prvé úspechy a neskôr sa mi podarilo sa spojiť s mojím trénerom, 
ktorý v tom čase pripravoval našu úspešnú reperezentantku v chôdzi Mariku 
Czakovú na Letné olympíjske hry do Londýna a tam prišlo to rozhodnutie,  
že skončím s futbalom a začnem sa venovať chôdzi. Do roka som sa dostal  
na Majstrovstvá sveta do 17 rokov a tam ma to úplne chytilo a chôdzu som 
si zamiloval. Tréner Matej Spišiak začal trénovať Mateja Tótha a celú skupinu  
z Banskej Bystrice a ja som bol zrazu medzi nimi a bolo to pre mňa neskutočné, 
lebo dovtedy som hrával futbal v Nitre a okolí a zrazu sme cestovali do Južnej 

Afriky na sústredenie, Majstrovstvá sveta boli v Amerike, išili sme na Ukrajinu, 
do Číny na svetový pohár a ja som sa z toho bežného života študenta dostal 
do profesionálnej atletiky a ťahalo ma že som videl profesionalizmus šampióna 
Mateja Tótha.

 
V rámci chôdze ste teda postupne získavali úspech za úspechom, ktoré 

úspechy a víťazstva považujete za tie najlepšie a nezabudnuteľné?
 
Bol som tri krát majster Slovenska v chôdzi na 50 km, ale pre mňa osobne  

v kategórii dospelých je určite najväčší a nezabudniteľný moment účasť a repre-
zentácia na Letných Olympijských hrách Tokio 2020, pretože byť na olympiáde 
je sen každého športovca. V 2022 na Majstrovstvách Európy v chôdzi na 35 
km v Mníchove som bol siedmy a tento moment je historický v rámci atletiky  
a chôdze, je to niečo brutálne čo sa tam podarilo dosiahnúť v tej obrovskej kon-
kurencii. Síce sa to nezdá že siedme miesto, ale pre toho kto sa v tom vyzná,  
tak chápe, že práve tento úspech je pre mňa jeden z tých najväčších.
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Spomenuli sme Olympiádu, že to je sen každého športovca. V lete nás 

čakajú Letné olympíjske hry v Paríži. Ako si spomínate na vašu premiéru 
na LOH 2020 v Tokiu?

 
Bol to pre mňa naozaj splnený sen. S Marikou som absolvoval prípravu  

na LOH v Londýne, potom s Matejom a ostatnými na LOH v Riu. Vďaka tomu 
som presne vedel ako to na Olympiáde prebieha a túžil som to aspoň raz zažiť. 
Pred olympiádou som mal operáciu kolena a po piatich týždňoch som sa posta-
vil na štart pretekov, kde som zašlapal svoj osobný rekord a práve tento úspech 
mi potvrdil miestenku na LOH v Tokiu. Čo sa týka olympiády, tak to bolo 
náročné, keďže bol covid a ten mi pokazil celý ten šmrnc z olympískych hier. 
Testovanie bolo povinné každý deň, nikde mimo hotela sme nemohli chodiť.  
Na štvrtý deň som sa rozplakal a hovoril som si ja tu nechcem byť. Vedel 
som, že to bude ťažké, ale keďže som také náročné podmienky ešte nezažil,  
tak som na to nebol dostatočne pripravený. Čo sa týka konkrétne pretekov, štart 
bol 5:30, ja som spal asi tri a pól hodiny a spánkový deficit sa prejavil aj na výkone.  

Ďalším náročným faktorom boli klimatické podmienky, už ráno na štarte bolo 27 
stupňov a 90 % vlhkosť a to sa stupňovalo do extrémných podmienok. Bolo to 
už len o hlave, okolo mňa veľa pretekárov odpadávalo a ja som si stále hovoril 
musím to dojsť až do cieľa. Tréner mi veľmi pomáhal popri trati, chystal stu-
denú vodu a ľad aby som zvládol tieto náročné podmienky. Bol som šťastný, že 
som zabojoval a nakoniec prišiel do cieľa na 40. priečke. Bola to pre mňa česť,  
že som mohol stáť na štarte spolu s olympíjskym víťazom Matejom Tóthom  
na poslednej 50 kilometrovej disciplíne na Olympíjskkych hrách,  
keďže po Tokiu túto disciplínu vyškrtli zo zoznamu disciplín. Bolo to niečo 
úžasné, že nás sledovalo celé Slovensko a celý svet.

 
Prednedávnom ste prijali sviatosť birmovania, na socialne siete ste pridali 

aj fotografie z tejto slávnosti. Ako ste prežili tento deň?
 
Veľmi veľa vo mne už zanechala samotná príprava, veľa veci som sa dozvedel 

a boli to veľmi príjemné, obohacujúce rozhovory. Birmovka by mala znamenať 
pre každého niečo špeciálne, keďže ide už o vstupnú bránu do dospelého kre- 
sťanského života. Bol som veľmi vdačný, že aj medzi sústredeniami mi vyšli 
v ústrety v príprave a mohol som sviatosť prijať v Močenku z rúk pána bi- 
skupa Viliama Judáka. Samotný deň bol pre mňa veľmi vynimočný, pretože to 
bolo naozaj slávnostné a čo ma veľmi milo prekvapilo bol prístup pána biskupa 
Viliama, ktorý mi po udelení sviatosti povedal „držím palce športovec“ a ja som 
ostal tak zaskočený a prekvapený, že som nevedel, čo povedať. Po svätej omši 
sa pri nás zastavil a pýtal sa na olympiádu, prekvapilo ma ako sa vyzná a veľmi 
vzácny mi bol jeho ľudský prístup.
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 Aké birmovné meno ste si vybral  
a prečo?

 
Birmovné meno mám Gabriel. Toto 

meno som si vybral pretože mám vrúcny 
vzťah k archanjelom, veľa som si o 
nich čítal a keďže moje krstné meno je 
Michal, tak som sa rozhodol pre meno 
Gabriel.

 
Ako Vám ako vrcholovému športo- 

vcovi pomáha viera?
 
Viera je pre mňa rozprávanie sa  

s Bohom a každý deň mu ďakujem za to, 
že môžem byť tým, kym som, a veno-
vať sa vrcholovému športu. Je pre mňa 
dôležité vždy poďakovať Bohu za veci, 
ktoré sa mi dejú, či sú dobre a či zlé. 
Lebo zo všetkého sa dá vždy ponaučiť  
a nasmerovať sa na správnu cestu a prá- 
ve k tomu nás vedie naša viera.   

Na záver by sme sa radi, celá reda- 
kcia časopisu Gorazd, chceli poďako-
vať Michalovi Morvayovi za rozho-
vor. Veríme, že jeho povzbudivé slová  
a myšlienky sa vám všetkým príjemne 
čítali. 

Michalovi prajeme do ďalších dní 
hojnosť Božích milostí a darov Ducha 
Svätého, a rovnako aj mnoho budúcich 
športových úspechov. 
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Vyhodnotenie súťaže 
z veľkonočného čísla

Milí priatelia, v uplynulom čísle sme si pre vás pripravili súťaž, v ktorej ste mali 
za úlohu napísať zamyslenie k jednému vybranému zastaveniu krížovej cesty.  
Pre deti sme zasa vymysleli kreatívnu výzvu - mali nakresliť jedno zo zastavení  
krížovej cesty. Do redakcie nám prišlo hneď niekoľko odpovedí, a my sme vybrali 
dve výherné - jednu literárnu a jednu obrazovú.

Pani Vilme M. ďakujeme, že nám poslala krásne zamyslenie: „S Ježišom chcem 
niesť svoj kríž...“, a hoci tu nemáme dostatok priestoru pre prezdieľanie celého  
zamyslenia vyberáme aspoň hlavnú myšlienku z neho: 

„Ak prijímam utrpenie s Ježišom, ako Ježiš, tak On sám bude ďalej nielen mojím 
vzorom, ale i mojou silou.“ 

Od detí sme dostali taktiež veľa krásnych kresieb, no najkrajšia kresba nám prišla 
od Janky Š., ktorá nakreslila jedenáste zastavenie - Pána Ježiša pribíjajú na kríž,  
a srdečne jej gratulujeme k výhre.

Súťažná 
osemsmerovka
Tajničku osemsmerovky tvorí 11 nevyškrtaných písmen. 

BAZILIKA, BISKUP, BLÍŽNY, BOHOSLUŽBA, BOHOSTÁNOK, CHLIEB,
DAR, DARČEK, HRIECH, KALICH, KNIHA, KRÍŽ, ROK, VIERA, VIKÁR,
VODA, VÍNO, ZVONY, ZVONČEK

Ďakujeme všetkým, ktorí ste sa zapojili do našej veľkonočnej súťaže, a vy, 
ostatní, drahí priatelia nezúfajte, pretože už teraz je pripravená pre vás  ďalšia 
súťažná osemsmerovka. Veríme, že si s našimi súťažami spríjemníte dni, a načer-
páte popri nich aj duchovne. 

Správne riešenie osemsmerovky nám posielajte do 30. septembra 2024 na adre-
su: gorazd@ksnr.sk, alebo Redakcia časopisu Gorazd, Samova 14, 949 01 Nitra.

Drahí priatelia, ak máte záujem dostávať náš časopis priamo ku vám domov, 
môžete si ho objednať zaslaním objednávky s vašimi údajmi a počtom objed-
naných kusov na mailovú adresu: gorazd@ksnr.sk, alebo poštou na adresu: 
Redakcia časopisu Gorazd, Samova 14, 949 01, Nitra. 
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Letné osvieženie  
zo seminárnej kuchyne 



Peter 
Pánis
Nováky

Banskobystrická diecéza

Dominik 
Brodňan
Rajecké Teplice

Žilinská diecéza

Patrik 
Kukučka

Nitra - Klokočina
Nitrianska diecéza

Diakoni 2024


